
Přístavba věže kostela  
 

Myšlenka přistavět ke zdejšímu kostelu věž se zvony kolovala v hlavách našich 

předků už za br. faráře Totůžka. Ten působil ve zdejším sboru od r. 1859 do 

r.1868. Tento plán se však neuskutečnil. Teprve v r. 1908, když byl na vizitaci 

sboru senior Josef Dobeš, v té době novoměstský senior, se věc pohnula 

dopředu. J. Dobeš tehdy ohlásil z kazatelny sbírku, která bude základem fondu, 

jež se bude jmenovat Věžový. Tento fond se bude postupně zvyšovat o dary, 

věnované členy sboru. V květnu r. 1914 chodili někteří členové sboru po obcích 

a vybírali dary. V srpnu 1914 však vypukla válka a myšlenka na stavbu usnula, 

neboť stavět ve válce nebylo možné. V r. 1913 František Kuda, rodák z Veselí 

č.8, učitel ve Vítochově, daroval zdejší církvi menší zvon o váze 56 kg. Ten 

koupil v Cikháji. Tamní katolíci totiž zvon s obrazem Husa nechtěli. Zvon byl 

uskladněn v márnici. Ve válce, když byly zvony zabavovány, byl pro jistotu 

zakopán ve stodole u č.13. Za války věžový fond pomalu rostl a po válce se 

začalo zase o stavbě věže přemýšlet i z toho důvodu, že bylo zapotřebí kostel 

pokrýt. V květnu r. 1926, kdy již byla nová krytina kostela nutně zapotřebí, bylo 

rozhodnuto, že se kostel pokryje, ale věž se stavět nebude. Kurátorem byl tehdy 

br. Smrček z Hlubokého č. 2, pokladníkem br. Hakl z Hlubokého č.8. Tito dva o 

věci mluvili se zdejším učitelem Novotným, který se nejvíce zasazoval o stavbu 

věže.  

V r. 1926 zemřel br. farář Švanda, který působil ve Veselí 58 let. Dožil se 80 let. 

Na uctění jeho památky se staršovstvo usneslo, že místo věnce uspořádají sbírku 

na věžový fond a rozhodli, že věž se bude stavět. To bylo v květnu 1926. Na 

další schůzi byla zvolena stavební komise. 

 

Do komise byli zvoleni: 

 
 Z Veselí: Novotný č.12 - předseda, Straka č.10, Kadlec, Hlaváček č. 13, 

Chalupník č.13 a Chalupník č.19, Novotný - řídící učitel, Hakl č. 4  

z Hlubokého: Husák č.10 - místopředseda, Musil č. 11, Hakl č. 8 - pokladník 

církve, Smrček č. 2 - kurátor sboru  

z Korouhvice: Kadlec 

z Polomi:  Ambrož, Šimek  

ze Sulkovce: Dvořák  

z Ubušínku:  Juřík, Straka, Šauer, 

z Dalečína: Hudec, Knotek, Michna,  

z Chudobína: Juřík,  

z Vítochova: Gregor, Jílek  

z Karasína: Jun  

z Písečného: Jílek, Novotný  

z Janoviček: Žilka 



 

Komise určila, jaký materiál a jaké práce kdo zajistí. Nejednalo se jen o stavební 

materiál, ale také o dřevo na nové lavice, novou dlažbu, nová okna, novou 

střechu a také o rekonstrukci varhan. První plány na stavbu věže dal zhotovit 

učitel Novotný br. Lukášovi. Dle těchto plánů vypracoval stavitel Veselský 

z Jimramova rozpočet. Tento rozpočet se komisi zdál vysoký a proto byl 

vyhlášen konkurz na rekonstrukci kostela. 

Byly podány 2 nabídky. Jedna od stavitele Veselského z Jimramova za cenu 

41.000 Kč, druhá od architekta Havlasy ze Žďáru za 38.600 Kč. Byl vybrán 

architekt Havlasa ze Žďáru s tím, že staviteli Veselskému zaplatí za vypracování 

plánů a rozpočtu. 

Rekonstrukce začala v květnu 1928 a práce skončily v prosinci téhož roku. 

 

Z poznámek Josefa Hakla z Veselí 

 
A. Novotný – předseda 

stavební komise 

 
 

 

 

 



 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                

 

 

    

 

 

 


